
 بیانیه نه
 فنی کار کنید

 دربی 103 قرار است چهارشنبه 
آینده در ورزشگاه آزادی برگزار 
شود. هنوز پرسپولیس و استقلال 
یک بازی دیگر در لیگ پیش رو 
دارند و بعد باید به استقبال دربی 
بروند. با این حال و در شرایطی که 
حدوداً یک هفته تا روز برگزاری 
این دیدار حساس باقی مانده، 
بیانیه نویسی ها آغاز شده و دو 
باشگاه کار اصلی خود را رها کرده 
و در حال رسیدگی به فرع ماجرا 
هستند. استقلالی ها که مشخص 
نیست چرا از داوری بازی با مس 
رفسنجان شاکی و ناراضی هستند، 
معتقدند یک گل سالم این تیم را 
داور نپذیرفته و آن را به اشتباه 
مردود اعلام کرده است. جالب 
اینکه آنها از این مسأله استفاده 
ابزاری کرده و اعتقاد دارند شاید 
استقلال با ادامه این روند در دربی 
هم از قضاوت داور متضرر شود! 
دو موضوع مجزا که ارتباطی به 
یکدیگر ندارد و نمی تواند دلیل 
محکمه پسندی برای احتمال 
قضاوت علیه استقلال در دربی 

باشد.
پرسپولیس هم بلافاصله بعد از 
بیانیه استقلال دست به کار شده 
و جوابیه ای را رسانه ای کرده. یک 
جواب که نگرانی پرسپولیسی ها 
از قضاوت دربی را به دنبال 
داشته. درست مانند استقلال، 
پرسپولیس هم هنوز بازی با 
فولاد را پشت سر نگذاشته، 
درباره داوری دربی بیانیه داده و 
سطرهای بسیاری را نوشته. اینکه 
هنوز داور دربی انتخاب نشده و دو 
تیم بیانیه نویسی را آغاز کرده اند، 
به خودی خود می تواند اثر منفی 

روی این مسابقه بگذارد.
دربی خواه ناخواه حساس است و 
هر سوت داور می تواند سرنوشت 
بازی را تغییر بدهد. داور هم حق 
اشتباه دارد اما وقتی این بیانیه ها 
آغاز می شود، خودبه خود روی 
داور هم اثر می گذارد؛ اثری نه 
مثبت بلکه منفی و احتمال به 
وجود آمدن استرس برای کسی 
که می خواهد سوت را به دست 
بگیرد و این بازی را قضاوت کند. 
مسئولان استقلال و پرسپولیس 
بهتر است به جای اینکه بیانیه 
بدهند و در رسانه علیه داوری 
که انتخاب نشده موضع بگیرند، 
روی اثرگذاری بازیکنان شان در 
زمین حساب کنند و از نظر فنی 
رد  به بهترین شکل ممکن وا
مسابقه شوند. پس بیانیه نویسی 
را کنار بگذارید و روی امور فنی 

تمرکز کنید.
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 مجید جلالی

رئیس جدید کمیته فنی فدراسیون 

مهــدی تــاج، رئیــس فدراســیون فوتبــال در حکمی مجید جلالــی را با حفظ 
ســمت )مدیــر توســعه و پیشــرفت فوتبــال کشــور( به عنــوان رئیس کمیته 
فنــی و مشــاور خــود منصوب کرد. در قســمتی از حکم تاج آمده اســت: »با 
توجه به تخصص، تعهد و تجارب ارزشمند جنابعالی و به موجب این ابلاغ 
بــا حفــظ مســئولیت قبلــی به عنــوان رئیس کمیتــه فنی و مشــاور اینجانب 

منصوب می شــوید.«

 مسلم اولادقباد

درخشش در اسپانیا با یک گل

تیــم فوتســال مایــورکا پالما در هفته بیســت و دوم لیگ اســپانیا به مصاف 
خوتــا رفــت و موفــق شــد این تیم را با نتیجه ۴ بر ۲ شکســت دهد. حســین 
طیبی، مسلم اولادقباد و سالار آقاپور سه لژیونر ایرانی در تیم پالما هستند 
کــه در ایــن دیــدار بــرای تیــم خود بــه میــدان رفتنــد. در این بیــن اولادقباد 
توانســت در این بازی بدرخشــد و یکی از گل های تیمش را به ثمر برســاند. 
پالمــا بــا ایــن برد ۴۰ امتیازی شــد و در رده چهارم لیگ اســپانیا قرار گرفت.

روبرتو مانچینی

فیفادی، دلیل غیبت در دربی

پــس از دیــدار امیــر قلعه نویــی بــا روبرتــو مانچینــی، همتــای ایتالیایــی خــود روی 
نیمکــت عربســتان، شــایعاتی دربــاره دعــوت او از ســرمربی مشــهور سبزپوشــان 
بــرای حضــور در تهران و تماشــای دربی پایتخت مطرح شــد. گران ترین ســرمربی 
جهــان امــا برنامــه ای برای حضور در تهران ندارد زیــرا چند روز پس از دربی، موعد 
برگزاری اردوی تیم ملی عربستان سعودی برای فیفادی پیش رو است و سرمربی 

ایتالیایــی در ایــن موقعیــت برنامه ای بــرای حضور در تهران نخواهد داشــت.

فوتبال ایران زیر  ذره بین
مدیریت فوتبال 

برخی ها می گویند 
که قضاوت دربی 
همانند بازی های 
دیگر است، در 
حالی که اصلاً این 
گونه نیست و 
من این را قبول 
ندارم. قضاوت 
دیدار استقلال 
و پرسپولیس 
حساسیت خودش 
را دارد چرا که این 
دو تیم هواداران 
بسیاری دارند و 
همین هواداران 
پیش از برگزاری 
بازی و پس از آن 
روی داور بازی فشار 
کمتر از یک هفته تا آغاز دربی 103 باقی می آورند

مانده است و مثل همیشه تیم های 
استقلال و پرسپولیس با وجود مشخص 
نبودن داور این دیدار حساس، نسبت 
به قضاوت آن ابراز نگرانی کردند. در 
ابتدا باشگاه استقلال پس از شکست 
مقابل مس رفسنجان در جام حذفی 
نسبت به قضاوت این دیدار معترض 
بود و این باشگاه با توجه به در پیش 
بودن دربی، نگرانی خود را با انتشار 
بیانیه ای بیان کرد. پس از استقلالی ها 
نوبت به پرسپولیس رسید و این باشگاه 
هم با صدور اطلاعیه ای اعلام داشت 
که استقلال از تقابل با ما ترس دارد. 
این در حالی است که صدور اطلاعیه و 
بیانیه توسط دو تیم پیش از دربی نه تنها 
هیچ سودی ندارد بلکه باعث بالا رفتن 

استرس داوران می شود.
مسعود مرادی، داور اسبق فوتبال که 
تجربه قضاوت در دربی را دارد، به »ایران 
ورزشی« می گوید: »این درست است که 

باشگاه های استقلال و پرسپولیس بابت 
قضاوت دربی نگرانی دارند اما این دو 
تیم باید نگرانی شان را حرفه ای تر بیان 
کنند، نه اینکه بیایند و بیانیه و یا اطلاعیه 
صادر کنند و تمرکز داور را با صدور این 
بیانیه ها و اطلاعیه ها برهم بزنند. به هر 
حال این دیدارVAR  دارد و نمی دانم با 
وجود کمک داور ویدیویی چرا این دو 

تیم نگران قضاوت این بازی هستند.«
او صحبت های خود را این چنین ادامه 
می دهد: »انتشار بیانیه ها به هیچ وجه 
حرفه ای نیست و داوران برای قضاوت 
درست در دربی فضای آرام می خواهند. 
صدور این اطلاعیه ها باعث می شود تا 
خود تیم ها ضرر کنند و داور با استرس 
بیشتر این بازی را قضاوت کند. همین 
استرس باعث می شود تا داور دچار 
اشتباه شود، این در حالی است که 
داوران نیاز به آرامش دارند و این وظیفه 
تیم هاست که روی داوران فشار وارد 
نکنند تا داور کار خود را به بهترین نحو 

ممکن انجام دهد.«
این داور اسبق کشورمان می افزاید: 
»برخی ها می گویند که قضاوت دربی 
همانند بازی های دیگر است، در حالی 

که اصلاً این گونه نیست و من این را 
قبول ندارم. قضاوت دیدار استقلال و 
پرسپولیس حساسیت خودش را دارد 
چرا که این دو تیم هواداران بسیاری 
دارند و همین هواداران پیش از برگزاری 
بازی و پس از آن روی داور بازی فشار 
می آورند. متأسفانه هواداران پیش و 
پس از برگزاری بازی به صفحه داور وارد 
می شوند و به او اتهام می زنند و باعث 
خراب شدن روحیه اش می شوند. در 
زمان ما فضای مجازی این گونه نبود اما 
حالا فضای مجازی گسترش زیادی پیدا 
کرده و داوران نباید وارد این فضا شوند.«  
نم  ور خا نی، نخستین دا مهسا قربا
است که در اتاق VAR  حضور خواهد 
داشت. مرادی در خصوص اولین حضور 
داور خانم در این دیدار حساس بیان 
می کند: »متأسفانه ما VAR نداریم و 
این موضوع باعث می شود تا داوران ما 
نتوانند مدرک آن را دریافت کنند. این در 
حالی است که حالا در لیگ کشورهای 
همسایه  کمک داور ویدیویی وجود دارد 
و داوران می توانند با قضاوت به کمک 
وی ای آر تجربه کسب کنند و وارد عرصه 
بین المللی شوند این در حالی است که 

داوران ایرانی ازVAR  محروم هستند.«
این داور بازنشسته فوتبال کشور 
می افزاید: »ما به داورانی نیاز داریم 
که مدرکVAR  داشته باشند چرا که 
داوران ایرانی این مدرک را ندارند. مهسا 
قربانی جزو داورانی است که مدرک 
  VAR دارد و در دربی پیش رو در اتاق
حضور خواهد داشت اما دومین داور 
وی ای آر را باید از کشور دیگری بیاوریم. 
مهم ترین موضوع هماهنگی داوران

VAR  با داوران داخل زمین است و 
در این صورت می توان شاهد قضاوت 

خوب در دربی باشیم.«
مرادی که قضاوت دربی 69 را برعهده 
داشت، در خصوص برگزاری دربی 
VAR  می گوید: »در دربی  پیشین با
گذشته این تجربه را داشتیم و 2 داور 
خارجی در اتاق VAR حضور داشتند 
که متأسفانه این دو داور با داوران 
حاضر در زمین هماهنگ نبودند اما 
می توان امیدوار بود که در این دیدار 
داوران، هماهنگی بهتری داشته باشند 
تا هواداران دو تیم شاهد یک بازی زیبا و 

بدون اشتباه داوری باشند.«
او در ادامه می افزاید: »البته اشتباهات 

داوری همیشه وجود دارد و نمی توان 
گفت که با وجودVAR  این اشتباهات به 
صفر خواهد رسید اما با سیستم کمک 
داور ویدیویی اشتباهات داوری کمتر 
خواهد شد. سیستم کمک داور ویدیویی 
برای کمک به کیفیت قضاوت ها است و 
فیفا اصرار دارد که تمام کشورهای عضو از 
این سیستم استفاده کنند که متأسفانه 
داوران ما از این موضوع محروم هستند. 
این امید می رود تا داوران مدرک VAR  را 
بگیرند تا بتوانند در عرصه بین المللی هم 

قضاوت داشته باشند.«
این داور بازنشسته فوتبال در پاسخ به 
این سؤال که حضور یک داور زن در 
تیم داوری دربی، چقدر می تواند باعث 
پیشرفت داوران زن شود، بیان می کند: 
»این موضوع را باید به فال نیک گرفت 
چرا که این قضاوت می تواند تجربیات او 
را بالا ببرد و در مسابقات آینده هم از او 
برای حضور در اتاقVAR  استفاده کنیم. 
البته قربانی تجربه قضاوت در عرصه 
بین المللی را دارد و داور کم تجربه ای 
نیست امیدوارم که داوران خانم هم 
بتوانند پیشرفت کنند و رقابت های مهم 

به آنها سپرده شود.«

محمدمحمدیسدهی
روزنامه نگار

 zسرمقاله

 VAR خسروی: هم
آمد هم داور زن 
برای بازی مردان!

علی خسروی، عضو کمیته داوران 
فدراسیون فوتبال به انتخاب 
داور زن برای دربی، این چنین 
گرام خود واکنش  ینستا در ا
نشان داد: »من نقی معمولی 
هستم. من قهرمان جهان شدم. 
من من من و من ... )برگرفته 
از دیالوگ سریال پایتخت(... 
حالا ما تاریخ ساز شدیم ... در 
زمان ما کمک داور ویدیویی 
آمد. بله این ما بودیم. یعنی این 
کمیته داوران بود که داور زن 
برای دربی استفاده کرد. خیلی 
خوبه که استوری می ذارید و 
تبریک می گید به داور بانو ولی 
دیگه بی انصافی نکنید. این 
جرأت را ما اعضای کمیته داوران 
در دوشنبه گذشته طی جلسه 
وبیناری گرفتیم و فدراسیون را 
ترغیب کردیم که حالا به همه 
دنیا بگید: هم وار آمد هم داور 

زن برای بازی مردان!«

 zخبر

امیراسدی
روزنامه نگار

 zنقل قول

ن  و معا  ، عظی ا و ق  د صا محمد
ساماندهی و ارزش افزایی سازمان 
ین  خر آ ره  با ر د زی  صی سا خصو
وضعیت واگذاری باشگاه پرسپولیس 
گفت: »آخرین وضعیت همان است 
و بعد از ماجرای اعلام منتفی شدن 
تفاق  نتقال به تأمین اجتماعی ا ا
خاصی نیفتاده است. فارغ از موضوع 
ری؛ در سه سال گذشته  گذا ا و
اقدامات خوبی در این باشگاه ها 
انجام شده و وزارت ورزش و سازمان 

خصوصی زحمت کشیده اند.«
او ادامه داد: »این دو باشگاه وارد 

بازار سرمایه شدند و منابعی در 
اختیار آنها قرار گرفت و بشدت به 
لی  رهای ما سمت اصلاح ساختا
پیش می روند. ارزش گذاری شدند 
و در فرایند واگذاری قرار گرفتند، اما 
متقاضیان به هر دلیلی در مراحل 
دند.  ز خرید انصراف دا نی ا یا پا
شاید هم دلایل این شرکت ها قابل 
ینه  باشد؛ چرا که هز پیش بینی 
باشگاه ها مشخص است اما بحث 
درآمدزایی مشخص نیست. حقیقتاً 
هم از نگاه بنگاه داری، باشگاه داری 

سخت است.«

معاون ساماندهی و ارزش افزایی 
سازمان خصوصی سازی یادآور شد: 
»اخیراً بحثی وجود داشت که یکی از 
باشگاه ها به تأمین اجتماعی واگذار 
شود که این اتفاق رخ نداد و حالا 
بعد از این نمی دانم چه اتفاقی رخ 
خواهد داد. قطعاً اگر مذاکرات به 
نتیجه برسد به اطلاع خواهد رسید. 
فعلاً در حال مذاکره هستند؛ چه 
با تأمین اجتماعی و چه با جاهای 
دیگر. فعلاً چیزی نهایی نشده اما 
امیدواریم در یکی، دو هفته آینده به 

سرانجام برسد.«

وی در واکنش به این پرسش که 
یک شرکت دیگر که زیر نظر وزارت 
لیت می کند درخواست  ه فعا رفا
خرید باشگاه پرسپولیس را داشته 
است، گفت: »در جریان این موضوع 
نیستم؛ قبلاً دو مجموعه درخواست 
رسمی داده بودند اما چیزی نهایی 
نشد. این را می دانم که وزارت ورزش 
و سازمان خصوصی سازی تمام قد 
به دنبال حل مشکل دو باشگاه 
 . لیس هستند پرسپو و  ستقلال  ا
مذاکره هم با یک یا دو جا انجام 
نمی شود و با ارگان های مختلف در 

حال مذاکره هستند.«
واعظی در پاسخ به این پرسش که آیا 
امیدوار است در فرصت باقی مانده 
تا 11 فروردین  ماه 1403 واگذاری دو 
باشگاه پرسپولیس و استقلال به 
نتیجه برسد به تسنیم گفت: »بعد 
از یکی، دو هفته تعطیلات است 
و این موضوع کمی نگرانی ایجاد و 
کار را سخت می کند. ان شاءالله این 

اتفاق بیفتد.«
او در خصوص این موضوع که در 
صورت حذف دو باشگاه استقلال 
زمان  ، سا سیا آ ز  ا پرسپولیس  و 

خصوصی سازی، وزارت ورزش و 
باشگاه ها تقصیر را گردن یکدیگر 
نیندازند، عنوان کرد: »هیچ کدام 
از این سه ضلع را مقصر نمی دانم. 
باشگاه ها کار خود را انجام دادند؛ 
وزارت ورزش تا جایی که می توانسته 
پای کار ایستاده تا مشکلات را حل 
کند. وزارت اقتصاد هم ایستاده 
و کار را انجام می دهد. این سه 
ضلع یک طرف داستان هستند؛ 
آن طرف هم خواهانی وجود دارد. 
یند به  ید بیا آن خواهان ها که با

جمع بندی نرسیده اند.«
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